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Vážení a milí čtenáři, 

s uplynulým letním semestrem přinášíme další číslo fakultního 

Newsletteru. 

Otevírá ho rozhovor s Věrou Honuskovou, novou členkou 

kolegia děkana na postu fakultní koordinátorky pro evropské projekty. 

Následuje zpráva o spuštění paternosteru a pasáž o významných 

oceněních a úspěších našich studentů v mezinárodních soutěžích. 

Připraveny jsou také informace z činnosti jednotlivých kateder 

a fakultních spolků, knižní novinky a další. 

Těší mě, že za posledních dvanáct měsíců shromáždila naše 

fakulta téměř všechny univerzitní ceny: Cenu Arnošta z Pardubic  

(M. Urban et al.), Cenu Bedřicha Hrozného (M. Tomášek), Cenu 

Jaroslava Jirsy (S. Černá et al.), Cenu Miloslava Petruska (M. Říha et 

al.), stříbrnou medaili UK (M. Tomášek). Bolzanovu cenu si odnesla 

Aneta Vondráčková a Cenu Karla Engliše získala Marta Vančurová, 

obě z naší fakulty. 

Jsem také rád, že tým studentek naší fakulty ve složení Sára 

Mirabell Hátlová, Barbora Pathyová, Markéta Polendová a Jana 

Semerádová pod vedením Anežky Janouškové a Jana Exnera zvítězil 

v Central and Eastern European Moot Court Competition 2018, tj. 

v soutěži z práva EU v polské Wrocławi. 

Z poslední doby lze zmínit, že náš tým získal pro fakultu 

ocenění Honourable Mention for Vis Moot a vyhrál ocenění Best 

Memorandum for Respondent. To znamená, že jedno ze dvou písemných 

podání se umístilo mezi 32 nejlepšími a tým naší fakulty se tak nachází 

ve společnosti univerzit, jako jsou Harvard, LSE, Heidelberg nebo 

Leiden. Zároveň jde o vůbec první případ, kdy náš tým vyhrál v soutěži 

Vis Moot jakékoli ocenění za své písemné podání a rovněž historicky 

poprvé, kdy jakýkoli český tým vyhrál toto konkrétní ocenění. 

Pro mě osobně bylo důležité datum 14. března tohoto roku, kdy 

byl slavnostně uveden do provozu oběžný výtah, známý jako paternoster. 



 

Jeho oprava se stala nejen jednou z největších investic posledních let, ale 

zejména symbolem zájmu akademické obce a zaměstnanců o fakultu 

a jsem rád, že s pojmem paternoster je spojena i řada kulturních 

a společenských akcí, které se na jeho podporu na fakultě uspořádaly. 

Celý příběh rekonstrukce jsme navíc měli možnost představit na 

konferenci Máme vybráno, pořádané každoročně Institutem pro památky 

a kulturu. 

Fakulta si v rámci celé univerzity připomíná 100 let od založení 

samostatného Československa. K ústavní tradici Československa a její 

roli i v současné České republice jsme uspořádali ve dnech 10.–11. 

května mezinárodní konferenci a rád bych také všechny čtenáře pozval 

na výstavu Univerzita a republika: 100 let – 100 předmětů – 100 

příběhů, která je veřejnosti otevřena do konce srpna v Křížové chodbě 

Karolina. Naše fakulta je na výstavě zastoupena vícekrát. K roku 1931 

je zachycen příběh absolventa naší fakulty – prvního romského právníka 

a zároveň prvního romského absolventa univerzity v Československu. 

Rok 2010 je pak věnován exponátu zachycujícího rozvoj našeho 

fakultního programu Street Law, který brzy oslaví deset let své existence. 

Náš newsletter vzniká v nově se rodícím fakultním oddělení 

komunikace, které formuje nový proděkan pro komunikaci, IT a finance 

Marek Antoš. Aktuální informace o dění na fakultě můžete sledovat na 

našem Facebooku, kde pro vás v exponovaných semestrálních týdnech 

připravujeme také přehledy konaných akcí. 

Jsem rád, že i z obsahu tohoto čísla je patrné, jaké výjimečné 

studenty i učitele na Právnické fakultě máme a jaké pořádáme zajímavé 

akce. Pro naše čtenáře máme opět připravenou drobnou soutěž, kterou 

naleznete na konci tohoto čísla. 

Rád využiji této příležitosti a popřeji všem čtenářům krásné léto. 

Jan Kuklík, děkan 
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Věra Honusková je odbornou asistentkou na Katedře mezinárodního 

práva; vyučuje zde semináře, zaměřuje se na azylové a uprchlické právo 

a obecně na otázky migrace. Kromě teoretické výuky (Azylové 

a uprchlické právo, Migrační právo) ve své specializaci zprostředkovává 

i praxe ve státní správě či neziskovém sektoru, organizuje moot courts 

či simulace. Nově také zasedá v kolegiu děkana. 

1. Jste novou členkou kolegia děkana, a to na úplně 

nové pozici fakultní koordinátorky pro evropské 

projekty. Co tato pozice obnáší? 

Funkce koordinátorky vznikla proto, že fakulta uspěla se 

žádostmi o relativně velké evropské projekty. To přineslo 

potřebu, aby někdo zasvěcený zprostředkoval informace 

o těchto projektech pro kolegium děkana. Asi taková by 

měla být moje role. V současné době obnáší daleko více 

úkolů, zejména proto, že je třeba vyšlapat cestičku pro 

fungování projektů v rámci stávající struktury. Nové 

projekty jsou totiž velmi administrativně složité a navíc 

institucionální, celofakultní, zatímco my jsme byli zvyklí 

spíše na to, že projekty zaštiťuje jeden vědecký pracovník. 

Na to je fakulta zčásti připravena, je ale třeba ta kolečka 

roztočit, ustavit mechanismy spolupráce i kontroly, snažit se 

předcházet problémům a především zajistit, aby spolu 

komunikovali ti, kdo spolu komunikovat mají. Takže zatím 

ta pozice obnáší opravdu velké množství práce. 



 

2. Vaši studenti si pochvalují váš styl výuky, který se na 

naší fakultě moc často nevidí. Jak byste ho 

charakterizovala a co vás k němu vedlo? 

Já vlastně nevím, jestli je jiný a tak odlišný. Učím semináře  

a různorodé předměty. V maličkých předmětech, kde je 

třeba deset až patnáct lidí, se učí jinak, tam je možná velmi 

odborná diskuse, pro kterou si studenti nastudují množství 

teorie, anebo založení celého předmětu na odlišné didaktické 

formě. Naopak u velkých seminářů mi přijde vhodnější mít 

část semináře vedenou skrze práci ve skupinách, práci  

s případy či mini-simulace, na jejichž podkladě se jde do 

hloubky v teorii – která je pak skrze ty zmíněné způsoby 

lépe uchopitelná. Hodnocení ze strany studentů taky není 

jen kladné, ale těžko se můžu zavděčit všem. Chtěla bych, 

aby se studenti naučili předmět, aby ho pochopili  

v souvislostech a aby uměli to, co se naučí, použít při 

interpretaci dění kolem nich. Ideálně by si měli dokázat 

mezinárodní právo dosazovat třeba za zprávy ze zahraničí, 

které poslouchají v televizi nebo čtou na internetu. 

Každopádně mě učení baví, a tím pádem na studenty 

vymýšlím pořád nové a nové finty, a nové a nové způsoby 

výuky. 

K různým způsobům výuky mě přivedlo to, že jsem 

chtěla učit jinak, než jaký byl převažující způsob výuky 

v době mých studií, což byla frontální výuka. Přišlo mi totiž, 

že v ní není vždy přítomno pochopení. Navíc na mě tehdy 

škola působila nehostinně až nepřátelsky, zažila jsem křik 

u zkoušky či ponižování, ne vždy se protnula moje 

očekávání s těmi, která měla škola. Zároveň pro mě nebylo 

lehké si tu najít přátele, nebydlela jsem na koleji, 

neangažovala jsem se… Tehdy už fungovaly spolky, ale pro 

„dítě komunismu“ – jako jsem byla já – působily tak nějak 

málo důvěryhodně, pod vším organizovaným jsem si asi 

představovala Pionýra. Každopádně jsem chtěla dát své 

výuce, potažmo fakultě, i jinou tvář, přátelštější – ostatně  

i takovou jsem zažila, ale docela málo. 

3. Jak vnímáte vývoj praktických prvků výuky, praxí, 

klinik apod.? 

Vidím v tom jeden z hlavních rozdílů oproti době, kdy jsem 

studovala. Přijde mi, že v současnosti používáme dost 

nových prvků. Tím myslím jak odlišně didakticky vedené 

předměty (praxe, kliniky, výjezdní semináře), tak i odlišně 

vedenou výuku v rámci předmětů, tedy používání více 

případů, diskusí, mini moot courts atd. Z mého hlediska je 



 

to zajímavá cesta, právo je pro řadu studentů pochopitelnější 

skrze příklady. Navíc ony nás i tyto předměty dovedou 

k teoretickým znalostem – jen jinou cestou. 

Myslím si zároveň, že škola dělá velmi dobře ve dvou 

věcech. V tom, že postupuje při zavádění nových prvků 

pomaleji, a v tom, že se snaží zajišťovat u praxí zpětnou 

vazbu. Podle mě je klíčové, aby studenti, kteří chodí někam 

na praxe a na kliniky, měli zpětnou vazbu; aby jim akademik 

věci vysvětlil a okomentoval to, co student zažil. Bez toho 

mohou být praxe málo výukově hodnotné. Je pravda, že 

studenti získávají zpětnou vazbu v místě, kde stáž absolvují, 

a tamní mentoři jsou velice často velmi dobrými učiteli. Ale 

žijí už ve světě dané instituce. Podle mě je v našem zájmu 

přivést studenta zpátky a komunikovat s ním například 

o tom, zda je pohled té instituce právně dostatečně 

propracovaný či jaké jsou tam například etické aspekty. To 

externí subjekt často neudělá. Dle mého je lepší mít menší 

počet stáží s propracovanou zpětnou vazbou než se vrhnout 

do otevírání velkého množství nových praxí. Navíc naše 

fakulta je prostě teoretická, a to přeci není špatně. Přijde mi 

dobré, že k tomu umíme vytvořit doplněk praktickými 

předměty. A že jsme schopní i teoretické předměty učit tak, 

aby si z nich student odnesl dobrou znalost. 

4. Vidíte rozdíly v přístupu studentů ke studiu dnes  

a v minulosti? 

Studenti jsou aktivnější, více se ptají, jsou daleko 

sebevědomější, zkušenější. Více se zajímají o veřejné dění. 

Umí bojovat za to, aby fakulta vypadala jinak, to se za nás 

nenosilo. Přijde mi, že za nás se při studiu víc mlčelo 

a poslouchalo. Dnes jsou studenti úplně jiní, jsou schopní 

přijít a říct, co jim připadá pozitivní a negativní. Je to príma. 

5. Je vám líto, že vaše generace neměla tolik možností 

vyjet na zahraniční studijní pobyty? Máte pocit, že mají 

pro studenty přínos? 

Mně to líto je, ale je to samozřejmě i moje chyba, že jsem se 

víc nesnažila třeba ke konci studia, kdy ty možnosti byly širší 

(i když stejně podle mě v řádu jednotek ročně). Ta zkušenost 

je podle mě hodně určující pro budoucnost. Mně jakákoli 

zkušenost v zahraničí dala nahlédnout samu sebe v jiném 

prostředí, konfrontovat se s tím, že diskurs, ve kterém žiji, je 

opravdu jen můj. Že to, co považuji za normu, třeba jinde 

vůbec norma není, a to jak osobně, tak i společensky. 

Myslím, že to zažívají i ti, kteří jedou na studijní pobyt do 

zahraničí. Oni se přece nevracejí lepší, oni se vracejí 

obohaceni o zkušenosti. Co s nimi udělají, to už je jejich věc. 



 

6. Odbočíme závěrem k jinému tématu. Jak si myslíte, 

že se Česká republika měla postavit k uprchlické krizi 

a jak by tomu mělo být do budoucna? 

Česká republika by mohla být čitelnější, srozumitelnější, víc 

vysvětlovat, nabízet nějakou jinou, pozitivně prezentovanou 

strategii. Já si vlastně – pro mnohé paradoxně – myslím, že 

má Česká republika ve svém postoji v mnoha věcech 

pravdu, ale tím, že nenabízí žádnou alternativu, se pak ocitá 

v pozici dítěte, které řekne „ne“, a odmítá se dál bavit. To je 

špatná pozice, protože pak jsme potížisté, a náš – jakkoli  

i právně logický – názor není vnímán, druhá strana ho 

neslyší, což je tedy ještě umocněno tím, že svá vysvětlení 

balíme do negativního hávu. Nevím, jak moc se ví o tom, že 

samozřejmě poskytujeme pomoc i v České republice a že se 

podílíme na pomoci ve třetích zemích, že pomáháme  

i v zemích původu, ať už třeba skrze rozvojové programy či 

rukama neziskových organizací. 

Obávám se taky, že slovo krize je možná až zbytečně 

emočně vypjaté. Protože nejenže jsou počty osob v nouzi 

jinde o dost vyšší, takže je otázkou, k čemu to označení 

vztahujeme – ale navíc ty vzedmuté emoce brání 

v konstruktivním přístupu k nějakému řešení. On ten stav 

prostě nějaký je, je určitý počet lidí, kteří jsou mimo svůj 

domov, ať už v rámci své země nebo mimo ni. Pořád je ten 

počet relativně malý, pořád by se i nyní dalo najít nějaké 

celosvětové řešení, pokud bychom opravdu chtěli. Problém 

je ovšem v tom, že ta situace není jednorázová. Není to tak, 

že bychom teď věc vyřešili a noví uprchlíci už by nebyli. 

Nejspíš vždycky budou. A pro státy se nezdá možné dělat 

nekonečně dlouho ten samý krok. Česká republika řekla, že 

nechce přistoupit na přerozdělovací mechanismus. 

Uvědomme si, že když byl v začátcích krize, v květnu 2015, 

plán na přerozdělení relativně malého množství osob, Česká 

republika tehdy problém neměla a plánovala ten počet 

přesídlit. Problém vznikl, když přišlo více lidí, začalo se 

jednat o přerozdělení vyššího počtu osob, a zároveň se 

začaly vést úvahy o mechanismu, který by takové případy 

řešil v budoucnosti. A ten mechanismus nebyl 

„zastropovaný“. Ve chvíli, kdy nevidíte potenciální konec, 

nevíte, zda budou přicházet statisíce nebo miliony. Tehdy 

Česká republika vlastně logicky řekla: tohle já nechci. Možná 

by jí to tolik nevadilo, kdybychom se – a to je podle mě 

zásadní věc – nepohybovali v diskursu trvalosti. V tom, že 

člověk, který získá ochranu, ji – zdánlivě, právo takto 

nehovoří – dostává natrvalo. V současnosti se totiž moc 



 

nesetkáváme s tím, že by se uprchlíkům odebíral status, 

naopak se akcentuje potřeba integrace. A ve chvíli, kdy má 

stát pocit ohrožení pramenící z toho, že se na jeho území 

možná usídlí nějaký nejasný, stále vzrůstající počet osob, 

které zůstanou navždycky, tak jsou obavy z vlivu např. na 

demografické složení prostě pochopitelné. 

Tahle racionální úvaha ale není komunikována navenek 

tak, aby byla slyšena. Možná, kdyby Česká republika 

opakovaně hovořila o tom, že s kvótami má problém z toho 

a toho důvodu – a že tento problém má kvůli dlouhodobé 

neudržitelnosti, že nemá problém s tím vzít nyní určitý počet 

osob ze solidarity s dalšími státy Evropské unie (pokud se 

bude zároveň jednat o tom, jak dlouhodobě situaci řešit) –, 

bylo by to schůdnější a čitelnější pro naše partnery a dost 

možná i podnět k zamyšlení a vybudování jiného systému, 

dlouhodobě udržitelného. Protože rezignovat na ochranu 

lidí v nouzi dost dobře nelze, dá se ale věcně debatovat 

o dalších možnostech řešení jejich situace. Já bych České 

republice vytkla spíš to, že její představitelé nechali 

nekontrolovaně bujet negativní emoce okolo krize, a často je 

i podporovali. Situace se dala zvládnout věcně, protože 

prostě byla a jakýkoli náš postoj na tom nemohl nic změnit. 

Ale způsob, kterým o krizi mluvili politici a média, nám 

přinesl problém na mnoho let dopředu. Pokud společnost 

jednou nasedne na vlnu vyčítání a negativního vnímání, tak 

se na ní poveze dál, od nadávek na internetu přejdeme 

k nadávkám a útokům v tramvaji, zhrubne veřejný prostor, 

a cesta dolů se nedá zastavit. Ráda bych řekla, že „se dá jen 

těžko zastavit“, ale naneštěstí tam tuto možnost nevidím, 

alespoň ne v horizontu let. 

Po třinácti letech, kdy kola paternosteru na naší fakultě stála, 

se díky sbírce na rekonstrukci této ojedinělé technické 

památky znovu roztočila. Do sbírky, která začala v roce 

2014, přispělo okolo stovky osob, a to dary od 100 Kč po 

500 tisíc Kč. Celkem se vybralo okolo dvou a půl milionu 

korun, což činí necelou čtvrtinu částky potřebné na opravu 

výtahu. Zbývající prostředky byly uhrazeny přímo 

právnickou fakultou. Do sbírky se zapojili zejména studenti 

a absolventi fakulty, ale i další subjekty, například Nadace 

ČEZ a advokátní kanceláře Dentons, PRK Partners či 



 

JUDr. Daniel Honzík. Na rekonstrukci přispěly i studentské 

spolky, které na fakultě působí. Ty vedle darů také 

v průběhu let pořádaly různé benefiční festivaly na podporu 

opravy paternosteru. Součástí opravy je i nová stálá výstava 

původních částí paternosteru, kterou můžete najít ve 2. patře 

fakulty. 

Slavnostní spuštění paternosteru proběhlo ve středu  

14. března 2018 od 19.00. Součástí spuštění byl  

i doprovodný program, který zahrnoval studentská 

vystoupení jazz-swingového Bzzušbandu a kapely Pilot. 

Kola výtahu se roztočila na pokyn děkana fakulty prof. Jana 

Kuklíka za účasti prorektora univerzity prof. Martina 

Kováře. Nezapomnělo se ale ani na výročí 670 let od 

založení právnické fakulty, které bylo připomenuto 

přednáškou emeritního děkana doc. Vladimíra Kindla.  

V rámci doprovodného programu proběhla také vystoupení 

Science Slam CUNI, při kterém doktorandi představili 

formou stand-upu svůj výzkum. Konaly se také velmi 

populární komentované prohlídky budovy fakulty, a to na 

dvou trasách. Organizátoři pro fakultní i laickou veřejnost 

připravili nový prohlídkový okruh po stopách paternosteru, 

v rámci kterého navštívili třeba jeho strojovnu. Na 

standardním „velkém“ okruhu měli účastníci stále možnost 

navštívit jinak nepřístupné prostory a vidět, kudy v roce 

1939 utíkali studenti před zatýkáním nacisty nebo kde byla 

v budově dříve střelnice. 

Příjemného večera se zúčastnilo několik stovek 

studentů, absolventů, vyučujících a přátel fakulty. 

  



 

Jak jste se dočetli v úvodním slovu děkana, fakulta v poslední době sbírá jedno ocenění za druhým. Podívejme se na několik 

ocenění z posledních měsíců a úspěšná umístění v mezinárodních soutěžích. Zmíníme také naši organizaci mezifakultního 

argumentačního semináře. 

Na začátku roku jsme zaznamenali historický úspěch 

právnické fakulty i celé Univerzity Karlovy, který jsme si 

mohli připsat zásluhou studentek, které ve finále soutěže 

simulovaných mezinárodních arbitráží FDI Moot 2017 

obsadily druhé místo. V celosvětové konkurenci porazily 

mimo jiné Harvard nebo ruskou Lomonosovu univerzitu. 

Naše fakulta se této soutěže účastní již několik let, letos 

ji reprezentovaly studentky Helena Švandová, Nikola 

Klímová, Zuzana Strnadová a Katarína Kruľová. Koučoval 

je Michal Stanek, který má ze soutěže účastnické zkušenosti. 

V řešeném případu šlo o spor o patent na lék, který 

v rozvojové zemi objevila farmaceutická společnost, ale 

nárokuje si ho i tamní vláda. Založený byl na skutečné 

události. Příprava českého týmu byla ve srovnání s jinými 

spíš urychlená, což ale ve výsledku hodnotily jeho členky 

pozitivně: „Mohly jsme spíše více improvizovat než strojově 

přeříkávat to, co jsme si připravily. To byla silná stránka našeho 

týmu.“ 

 

V průběhu ledna a února 2018 odborná porota Evropské 

společnosti pro právní dějiny, z. s., zhodnotila knihy  

z oblasti českých a slovenských právních dějin, obecných 

právních dějin a římského práva, které byly vydány  

v předcházejícím roce. Ocenění Právněhistorická kniha roku 

2017 bylo uděleno dr. Ivaně Bláhové z Ústavu právních 



 

dějin naší fakulty za monografii Rekodifikace trestního práva 

procesního v letech 1948–1950. 

Kniha nabízí náhled do jedné z rekodifikačních etap, 

tzv. právnické dvouletky, jejímž cílem bylo etablování 

komunistického režimu a zavedení práva odpovídajícího 

principům lidové demokracie. Stěžejní část je věnována 

detailnímu popisu a analýze postupu legislativních prací 

a jejich výstupům. Pomocí archivního výzkumu se kniha 

snaží odpovědět na otázku, zda bylo možné v tak krátké 

době připravit kvalitní trestní řád, a v této souvislosti zda je 

možné se dnes inspirovat tehdejší organizací rekodifikačních 

prací. Současně kniha nabízí přehled přijaté právní úpravy 

trestního řízení, která se na jedné straně stala první 

jednotnou právní úpravou na československém území, avšak 

současně spolu s trestním zákonem z roku 1950 umožnila 

zneužití trestních předpisů jako nástroje politické perzekuce. 

Bláhová, Ivana. Rekodifikace trestního práva procesního 

v letech 1948–1950. Praha, Auditorium, 2017, 253 stran, ISBN 

978-80-87284-59-9. 

Začátkem března 2018 se na fakultě uskutečnil již desátý 

ročník mezinárodního turnaje v právních dovednostech 

Prague Pre-Moot. Turnaj představoval jedno z tréninkových 

setkání v rámci celosvětové studentské soutěže The Annual 

Willem C. Vis International Commercial Arbitration Moot. Na 

turnaji mezi sebou soutěžily týmy z 21 univerzit ze 13 zemí  

z celého světa. Organizaci turnaje zajišťovali studenti naší 

fakulty pod vedením externího vyučujícího Katedry 

obchodního práva Mgr. Ondřeje Čecha. Ten zároveň již 

čtvrtým rokem vystupuje v roli kouče týmu fakultních 



 

studentů a připravuje je na účast na vídeňském finále 

soutěže. 

Zadání soutěže Vis Moot spočívá v simulovaném 

rozhodčím řízení, ve kterém se řeší spor ze smlouvy podle 

Úmluvy OSN o smlouvách o mezinárodní koupi zboží. 

V rámci pražského turnaje studenti poměřovali své 

argumentační schopnosti v simulovaných ústních jednáních 

před rozhodci, kteří jejich schopnosti testovali otázkami. 

Turnaje se zúčastnilo celkem 66 rozhodců z řad bývalých 

účastníků, advokátů a akademiků. Mezi nimi byli například 

i místopředseda české advokátní komory Mgr. Robert 

Němec a prof. Kristina Siig ze Syddansk Universitet. 

Zahájení turnaje proběhlo v pátek navečer v Collegiu 

Maximu, kde účastníky přivítali proděkan prof. Milan 

Damohorský a zástupce sponzorující advokátní kanceláře 

Dentons dr. Ladislav Smejkal. Samotný turnaj pak probíhal 

po celý den v sobotu a neděli, kdy proběhlo dohromady šest 

kol po osmi až deseti utkáních. Nedělní část turnaje 

navštívila jeho excelence velvyslanec Indonéské republiky  

dr. Aulia Aman Rachman, který přišel podpořit tým 

Universitas Indonesia. Tento tým rovněž postoupil do 

závěrečného kola proti týmu Universität Würzburg  

z Německa a po náročném finále se stal vítězem turnaje. Na 

třetím místě skončil tým Columbia University z USA. 

 



 

Tým studentek naší fakulty ve složení Sára Mirabell Hátlová, 

Barbora Pathyová, Markéta Polendová a Jana Semerádová 

pod vedením dr. Anežky Janouškové a dr. Jana Exnera 

zvítězil v Central and Eastern European Moot Court Competition 

2018 v polské Wrocławi. 

CEEMC je soutěž v simulovaném soudním jednání 

v oblasti práva EU pořádaná organizací The British Law 

Centres. Předmětem letošního ročníku soutěže byl 

hypotetický příklad týkající se problematiky notářů v rámci 

svobody usazování. Fakultní tým se na soutěž intenzivně 

připravoval od začátku února. Členky týmu musely nejprve 

vypracovat písemné odpovědi na šest hypotetických 

předběžných otázek položených národním soudem 

Soudnímu dvoru v rámci vnitrostátního sporu mezi 

žalobkyní, notářkou z jednoho členského státu, 

a ministerstvem spravedlnosti z druhého členského státu. 

Na základě písemného podání postoupil tým naší 

fakulty do ústního finále, které se uskutečnilo v dubnu 

v polské Wrocławi. Náš tým se utkal se čtyřmi týmy 

a vybojoval postup do finále, v němž změřil své síly se 

záhřebskou univerzitou. Ve finálovém soudním panelu 

zasedli uznávaní odborníci na právo EU – generální advokáti 

Soudního dvora Eleanor Sharpston a Michal Bobek 

společně se soudci Tribunálu Alexanderem Kornezovem, 

Krystynou Kowalik-Bańczyk a Janem Passerem. Členky 

fakultního týmu podaly skvělý výkon a v soutěži zvítězily. 

I v letošním roce pořádala naše fakulta Česko-slovenský 

azylový moot court. Ústní kolo, v němž studenti obhajovali 

připravené pozice před simulovaným soudem při ústním 

jednání, se konalo v soudní síni na naší fakultě 26. dubna. 

Soutěže se účastnilo pět týmů – z právnických fakult v Brně, 

Olomouci, Trnavě a Praze. 

Úkolem studentů bylo vypracovat podání za dvě strany 

sporu, za žadatele o mezinárodní ochranu a za stát. Případ 

řešili nelehký: žadatel pocházel z východní oblasti Ukrajiny, 

kde s odkazem na výhradu svědomí odmítl uposlechnout 

povolávací rozkaz a účastnit se bojů proti separatistům. Roli 

soudců zaujali odborníci na azylové a uprchlické právo, mezi 



 

nimi dr. Camrda, soudce Nejvyššího správního soudu,  

Mgr. Votočková z Ministerstva vnitra či Mgr. Zavřelová 

z Kanceláře veřejného ochránce práv, za akademiky mimo 

jiné dr. Větrovský či dr. Eĺbert. 

Ve finále se utkal tým pražské právnické fakulty ve 

složení studentek Karolíny Brychtové a Anny Edelmannové 

proti týmu z právnické fakulty v Brně, kterou zastupovaly 

studentky Klára Řezáčová a Lucie Zatloukalová. Všechny 

čtyři účastnice byly výborné. Finální ústní kolo po 

napínavém souboji vyhrál s malou převahou brněnský tým, 

byť dle soudců měl pražský tým v písemném i ústním kole 

vyváženější výkon. Všichni studenti prokázali leckdy až 

ohromující znalost evropského azylového práva 

i mezinárodních instrumentů a judikatury – což je 

samozřejmě cílem této akce, ale nutno přiznat, že soudci byli 

letos velmi nároční, takže ze sebe soutěžící vydali opravdu 

vše. 

Poděkování organizačního týmu patří jak studentům za 

skvělé výkony a účast jich i jejich koučů, tak soudcům, kteří 

do Prahy vážili cestu a celý den se s velikým úsilím věnovali 

účastníkům, a za dlouhodobou podporu též pražské 

kanceláři Úřadu vysokého komisaře OSN pro uprchlíky. 

Ve finále česko-slovenské Moot Court Competition 

z římského práva zvítězily dvě studentky druhého ročníku 

naší fakulty Michaela Macáková a Anna-Marie Rychetská. 

Finále se uskutečnilo v dubnu na Právnické fakultě 



 

Univerzity Mateja Bela v režii ELSA Banská Bystrica. 

V porotě zasedli doc. Michal Turošík, doc. Ivana Šošková  

a dr. Dominik Šoltys. 

V soutěži se řešila kauza krádeže koně, který byl 

předmětem nájemní smlouvy. Nájemce se ovšem styděl 

vlastníkovi přiznat, že neví, kde se jeho kůň nachází, a tak 

mu raději koupil nového, lepšího, zdravějšího a vrátil mu ho 

místo koně původního. O několik týdnů později se však na 

trhu objevil zloděj s původním ukradeným koněm 

a „prodal“ koně pronajímateli. Když se to nájemce dozvěděl, 

chtěl zpět koně, kterého mu dal jako náhradu. Když však 

pronajímatel nesouhlasil, v noci se nájemce tajně vplížil do 

jeho stájí a všechny koně otrávil. 

Každoročně ve snaze otupit hrany odvěké rivality mezi 

Prahou a Brnem je ve spolupráci s brněnskými kolegy 

organizován argumentační seminář pro účastníky 

azylových a uprchlických právních klinik z obou fakult. 

Letos vyšla organizace na pražskou fakultu; i zde je na 

místě poděkování pražské kanceláři Úřadu vysokého 

komisaře OSN pro uprchlíky za podporu, díky které se 

setkání mohlo uskutečnit. 

Co argumentační seminář je? Jde o menší půldenní 

seminář, v němž proti sobě ve dvojicích argumentují 

studenti v roli zástupců žadatele o mezinárodní ochranu 

a zástupců Ministerstva vnitra. Řízení je vedeno podle 

procesních a hmotněprávních pravidel vnitrostátního 

práva, čímž se seminář liší od azylového moot courtu, 

o kterém si můžete přečíst výše. Studenti se samozřejmě 

musejí blíže seznámit s legislativou i judikaturou, ale 

zatímco v moot courtu se soustřeďují spíše na materii, zde 



 

je pozornost zaměřena na procvičení argumentačních 

schopností před vnitrostátními soudy a na seznámení se 

s vnitrostátním procesem. Je záhodno podotknout, že 

s akcí pomáhají i absolventi, tedy ti, kdo sami před 

několika lety touto klinikou prošli a někteří se simulací 

i účastnili. Jejich pracovní cesty je zavedly na Městský soud 

v Praze, takže mohli v roli soudců poskytnout spolu 

s akademickými pracovníky účastníkům semináře zpětnou 

vazbu k výkonům studentů. 

Po utkání studenti diskutovali s Michalem Musilem, 

novinářem měsíčníku Reportér, o tom, jak média pojímají 

téma uprchlíků a migrantů a co znamená ověřovat si 

zprávy. 

Významným oceněním je také Cena Josefa Hlávky, kterou za 

právnickou fakultu obdržel dr. Martin Hobza. Cena je 

každoročně udělována talentovaným studentům, kteří 

prokázali výjimečné schopnosti a tvůrčí myšlení ve svém 

oboru. Dr. Hobza byl oceněn za reprezentaci fakulty během 

doktorského studia, za organizaci mezinárodních konferencí 

a konferencí programu PRVOUK, byl hlavním řešitelem 

projektu GA UK a ve stejné roli v současné době řeší 

projekt Primus. Cenu Josefa Hlávky získal již podruhé. 



 

Studentský tým organizátorů festivalu Noc fakulty pod 

vedením Mgr. Michala Říhy obdržel z rukou rektora 

univerzity Cenu Miloslava Petruska za prezentaci a budování 

dobrého jména Univerzity Karlovy za rok 2017. Stalo se tak 

při slavnostním setkání v Karolinu u příležitosti 670 let od 

založení univerzity. O uskutečnění prvního ročníku Noci 

fakulty, který navštívilo okolo 2 500 návštěvníků, jsme psali 

v minulém čísle. Tato cena za prezentaci univerzity je 

každoročně udělována za počin, jenž má významný dopad 

na vytváření pozitivního obrazu Univerzity Karlovy širokou 

veřejností.  

Od začátku roku do konce května 2018 se Akademický senát 

Právnické fakulty UK sešel již na šesti zasedáních. Šlo  

o 13. až 18. zasedání ve funkčním období 2017–2020. 

Nejdůležitějším bodem 13. zasedání konaného  

8. února bylo vyjádření k záměru jmenovat proděkany. Na 

zasedání postupně vystoupili všichni navržení s tím, že 

představili svůj program a priority v oblasti své působnosti. 

Členové senátu poté kladli doplňující dotazy. Senát následně 

v tajném hlasování vyjádřil souhlas se jmenováním všech 

navržených. 

Ze 14. zasedání konaného 1. března je třeba zdůraznit 

dva body. Předně senát projednával návrh na jmenování 

členů vědecké rady a vyjádřil se k záměru jmenovat čestné 

členy vědecké rady. Všechny navržené členy vědecké rady 

senát schválil a rovněž vyjádřil souhlas se jmenováním všech 



 

navržených čestných členů vědecké rady. Od 1. dubna tak 

mohla začít fungovat vědecká rada v obměněném složení. 

Druhým významným bodem 14. zasedání bylo 

vyjádření souhlasného stanoviska s návrhem opatření 

děkana, kterým se mění opatření děkana č. 15/2017 

o stanovení výše doktorandského stipendia pro akademický 

rok 2017/2018 (opatření děkana č. 5/2018). Na základě 

tohoto opatření došlo od 1. května ke zvýšení 

doktorandského stipendia na 10 500 Kč v prvním roce 

studia, 12 500 Kč ve druhém roce studia a 13 000 Kč ve 

třetím roce studia. K dalším úpravám ještě dojde od 

nadcházejícího akademického roku, přičemž cílem je jak 

zlepšení situace interních doktorandů, tak jistá diferenciace 

podle toho, jak aktivní jsou při plnění svých povinností. 

Klíčovým bodem 15. zasedání konaného 22. března 

bylo projednání žádosti o akreditaci magisterského 

studijního programu Právo a právní věda. Senát k této 

žádosti vyjádřil souhlasné stanovisko. Ohledně doby, na 

kterou má být akreditace žádána, přijal senát usnesení, ve 

kterém doporučil podat žádost o udělení akreditace na 10 let 

s tím, že od akademického roku 2020/2021 budou studenti 

přijímáni do tohoto studijního programu s novým studijním 

plánem a dříve přijatí studenti dostudují podle původního 

studijního plánu. Rovněž byl schválen harmonogram 

akademického roku 2018/2019 pro magisterský studijní 

program. 

Na 16. zasedání konaném 26. dubna byly především 

schváleny změny některých vnitřních předpisů fakulty, 

konkrétně Statutu, Pravidel pro organizaci studia a Pravidel 

pro organizaci státní rigorózní zkoušky. Novely reagují na 

změny univerzitních předpisů, na změny v oblasti akreditací 

a na požadavky z praxe vyplývající z aplikace nových 

vnitřních předpisů fakulty. Projednána a schválena byla 

rovněž zpráva o hospodaření fakulty za rok 2017. 

Dne 15. května se konalo 17. zasedání, které mělo na 

programu dva zásadní body. Předně šlo o schválení změny 

Pravidel pro přiznávání stipendií na PF UK, jejíž podstatou 

je využití možnosti dané čl. 12 odst. 3 Stipendijního řádu 

UK, podle kterého může vnitřní předpis fakulty stanovit, že 

doktorandské stipendium se navyšuje o další částku po 

úspěšném splnění určené studijní, vědecké nebo jiné 

povinnosti či povinností studenta. Dále byla schválena 

rozvaha příjmů a výdajů fakulty na rok 2018. 

Bohatý program mělo 18. zasedání konané dne  

31. května. Klíčovým bodem bylo vyjádření souhlasného 

stanoviska s návrhem žádostí o akreditaci 14 nových 



 

doktorských studijních programů, které od akademického 

roku 2019/2020 mají nahradit současný doktorský studijní 

program. Senát se kladně rovněž vyjádřil k návrhu pana 

děkana na jmenování vedoucích kateder finančního práva 

a finanční vědy, trestního práva a evropského práva. Dále 

senát schválil podmínky pro přijetí ke studiu do 

magisterského studijního programu Právo a právní věda pro 

akademický rok 2019/2020 a Výroční zprávu PF UK za rok 

2017. Senát také vyjádřil souhlasné stanovisko s aktualizací 

magisterského studijního programu Právo a právní věda pro 

akademický rok 2018/2019. Konečně bylo s kladným 

výsledkem projednáno opatření děkana o určení studijních, 

vědeckých nebo jiných povinností studenta, při jejichž 

splnění se zvyšuje doktorandské stipendium, které navazuje 

na schválenou novelu Pravidel pro přiznávání stipendií na 

PF UK. 

 

Zápisy ze zasedání AS PF UK na webu 

 

https://www.prf.cuni.cz/dcz/dokumenty/as-zapisy


 

Pro Katedru teorie práva a právních učení bylo v letním 

semestru zásadní vydání výstupu programu rozvoje vědních 

oblastí Univerzity Karlovy PRVOUK č. P04, jmenovitě 

publikace Soukromé a veřejné v kontextu institucionálních 

a normativních proměn práva. Sborník, který editovali prof. Aleš 

Gerloch a dr. Katarzyna Žák Krzyžanková, sestává ze 34 

příspěvků, které nabízejí široký teoreticko-právní, 

ústavněprávní, mezinárodněprávní a evropský pohled na 

problematiku relace toho, co je soukromé a co je veřejné 

v soudobém právu. Příspěvky se tematicky pronikají, 

ovlivňují a ve svém souhrnu dávají vzniknout komplexnímu 

obrazu zkoumaného jevu. Lze proto předpokládat, že 

sborník se stane významnou učební pomůckou nejenom při 

studiu Teorie práva. 

V letním semestru došlo k několika personálním změnám 

a postupům: vedoucí katedry prof. Jan Kysela se stal 

proděkanem pro doktorské studium, dr. Michal Urban 

vedoucím Centra právních dovedností a dr. Ondřejková 

úspěšně zahájila habilitační řízení. Co se projektů týče, 

pokračují všechny, do nichž byla katedra zapojena v roce 

2017 (SVV, GA ČR, UNCE, Primus, Progres Q04 a Q18, 

IP). Za pozornost jistě stojí v rámci GA ČR  

dr. Ondřejkovou připravovaný mezinárodní workshop Self-



 

restraint and the CEE constitutional courts, který se uskuteční  

27. září 2018. Katedra se v tomto semestru také zasadila 

hned o dvě zajímavé přednášky. Na první z nich hostující 

profesor Richard Grimes přednášel o anglickém právu  

i o anglických právnických fakultách a jejich kurikulech. Na 

druhé přednášce v rámci semináře Právo a literatura 

vystoupil prof. Martin Hilský na téma Shakespearovy ruské 

námluvy: přísaha jako problém etický a právní. 

Letní semestr se pro Katedru evropského práva nesl ve 

znamení ocenění. Významným úspěchem jistě bylo ocenění 

vedoucího katedry prof. Michala Tomáška stříbrnou medailí 

UK za významnou celoživotní práci v oboru evropského 

práva a za dlouholetou vědeckou a pedagogickou činnost na 

UK, ale nelze opomenout úspěch Mgr. Michala Říhy – Cenu 

Miloslava Petruska za zásluhy o budování dobrého jména 

univerzity, kterou obdržel za organizaci festivalu Noc 

fakulty, na kterém vystoupili mimo jiné také prof. Tomášek  

a dr. Exner. Doktor Exner byl také jedním z koučů 

studentského týmu, který zvítězil na Central and Eastern 

European Moot Competition 2018 v polské Wrocławi. Za 

pozornost jistě stojí také udělení Bolzanovy ceny dr. Anetě 

Vondráčkové za práci Perspektivy harmonizace přímých daní 

důchodového typu v Evropské unii. Katedra také zorganizovala 

hned několik zajímavých přednášek, např. se soudkyní 

Tribunálu prof. Irenou Pelikánovou, generálním advokátem 



 

Soudního dvora dr. Michalem Bobkem nebo také předsedou 

Soudního dvora prof. Koenem Laenertsem ve spolupráci se 

spolkem Common Law Society 

Mezi mezinárodněprávní úspěchy lze rozhodně počítat 

vystoupení týmu naší fakulty ve Washingtonu na soutěži 

Jessup. Katedra připravuje v rámci projektu UNCE dva 

workshopy spojené s konferencemi, červnovou Soudní 

ochranu lidských práv na počátku 21. století a prosincové 70. výročí 

Všeobecné deklarace lidských práv. Na červen se chystá 

institucionální plán 2018 s názvem Workshop u Evropského 

soudu pro lidská práva ve Štrasburku jako součást výuky, hlavním 

řešitelem je prof. Pavel Šturma. Profesor Šturma také 

přednášel 5. března v rámci České společnosti 

mezinárodního práva o činnosti Komise OSN. Kurzy 

pořádané ve spolupráci s Juridikem pro Komoru daňových 

poradců ČR se zabývaly postavením MPV, vztahem 

mezinárodních smluv k vnitrostátnímu právu, právem 

mezinárodních smluv pro praxi, a to včetně výkladu smluv, 

ochranou mezinárodních investic nebo daněmi v judikatuře 

Evropského soudu pro lidská práva. 

 

U příležitosti významného životního jubilea profesorky 

Aleny Winterové připravila Katedra občanského práva ve 

spolupráci se Spolkem českých právníků Všehrd publikaci 

obsahující širokou a pestrou škálu odborných statí, úvah 

a zdravic z početného autorského týmu jejích žáků, kolegů 

a obdivovatelů. Pocta Aleně Winterové k 80. narozeninám byla 

jubilantce předána u slavnostní příležitosti za přítomnosti 



 

nejen vedení naší fakulty, ale rovněž autorů příspěvků z řad 

odborné veřejnosti z teorie a praxe. 

Řešitelský tým Prvouk 05 vydal monografii Soukromé 

právo 21. století, a to v souvislosti s ukončením programů 

rozvoje vědních oblastí (PRVOUK) řešených na fakultě 

v letech 2012–2017. Na řešení programu PRVOUK 05 se 

podílely katedry občanského práva, obchodního práva 

včetně mezinárodního práva soukromého, pracovního 

práva, právních dějin, Ústav práva autorského, práv 

průmyslových a práva soutěžního a také Centrum právní 

komparatistiky. Cílem autorského kolektivu bylo postihnout 

klíčovou roli soukromého práva v dynamicky se rozvíjející 

společnosti. Příspěvky autorů se zaměřily jak na základní 

soukromoprávní instituty, tak na vybrané dílčí problémy. 

V letním semestru na Katedře obchodního práva přibyli 

hned dva docenti. Dr. Magdalena Pfeiffer se stala docentkou 

pro mezinárodní právo soukromé a právo mezinárodního 

obchodu, dr. Daniel Patěk se stal docentem pro obchodní 

právo. Katedra byla aktivní také v oblasti grantů, dr. Lucie 

Josková a Mgr. Petr Tomášek se pod vedením dr. Aleše 

Borkovce úspěšně ucházeli o podporu Grantové agentury 

České republiky. Tříčlenný řešitelský tým se bude v letech 

2018–2020 zabývat projektem s názvem Fiduciární povinnosti 

(základní povinnosti správců cizích záležitostí). Dále se také  

dr. Klára Hurychová se od nového roku stala členkou 

grantového projektu UNCE (UNCE/HUM/034) s názvem 

Závislá práce v 21. století – otázky a výzvy vedeného prof. Janem 

Pichrtem. 



 

Ve dnech 13. až 15. dubna proběhl již desátý ročník 

výjezdního workshopu z obchodního práva, tentokrát pod 

názvem Úsvit nové obchodněprávní judikatury? Kromě 21 

studentů se semináře účastnil také soudce Nejvyššího soudu 

dr. Petr Šuk a ministr spravedlnosti dr. Robert Pelikán. Dne 

20. dubna se na fakultě pod patronací katedry, zastoupené 

dr. Kateřinou Eichlerovou, uskutečnil workshop Societas-

CEE Company Law Research Network na téma Consortium in 

Central and Eastern Europe. Workshopu se zúčastnili zástupci 

z Rakouska, Polska, Maďarska, Rumunska a České 

republiky. Předmětem jednání byla diskuse 

o problematických právních otázkách týkajících se 

konsorcia. Na workshop naváže konference na téže téma  

v Gdaňsku letos na podzim. 

Katedra pracovního práva a práva sociálního zabezpečení 

vykázala ze všech fakultních pracovišť nejvyšší počet 

publikačních a dalších výstupů v systému OBD, k 22. březnu 

měla na kontě 130 záznamů v evidenci publikačních 

činností. Katedra otevře v příštím akademickém roce hned 

dva nové povinně volitelné předměty – Pracovní právo pro 

neprávníky (garant dr. Tomšej, předmět bude určen 

studentům z jiných fakult) a Specifické otázky kolektivního 

pracovního práva (garant prof. Pichrt). Katedra také v rámci 

JURIDIKA vypsala dva kurzy akreditované u Ministerstva 

vnitra pro úředníky územně samosprávných celků – 

Ochrana osobních údajů (garant dr. Morávek) a Zákoník 



 

práce (garant prof. Pichrt). Pozadu nezůstal ani rozvoj 

vědeckých projektů. Začátkem června proběhla konference 

na téma Sdílená ekonomika a delikty, vědecký seminář určený  

k prezentaci výsledků juniorských badatelů projektu v rámci 

projektu UNCE Univerzitního výzkumného centra UK 

Závislá práce v 21. století – otázky a výzvy, a těšit se můžete také 

na výjezdní seminář, jehož náplní bude setkání řešitelského 

kolektivu se studenty v rámci projektu PROGRES. 

Katedra trestního práva pokračovala v inovacích povinně 

volitelných předmětů, a to jak těch tradičních (např. 

předmětu Rozhodnutí ve věcech trestních, v němž se 

aktuálně řeší problematika elektronického spisu), tak těch 

zcela nových (Kybernetická kriminalita). Největší pozornost 

je ovšem věnována výuce hlavního předmětu Trestní právo, 

což se projevilo ve výborném hodnocení přednáškové 

i seminární výuky ze strany studentů. 

Ve čtvrtek 15. března 2018 katedra ve spolupráci 

s Katedrou právních disciplín a veřejné správy Metropolitní 

univerzity Praha uspořádala mezinárodní vědeckou 

konferenci Dokazování v trestním řízení v kontextu práva na 

spravedlivý proces, která se uskutečnila ve Vlasteneckém sále 

pražského Karolina. Vybrané písemné příspěvky vyjdou  

v kolektivní monografii o problematice dokazování 

v nakladatelství Leges. 

  



 

Pro Katedru správního práva a správní vědy přinesl letní 

semestr hned dvě mezinárodní vědecké konference. A to 

Bratislavské právnické fórum, na kterém v sekci věnované 

ústavním principům v rozhodovací praxi veřejné správy 

přednesli všichni účastníci své příspěvky. Členové katedry se 

také vypravili na společné zasedání kateder správního práva 

českých a slovenských právnických fakult na půdě Právnické 

fakulty Univerzity Palackého v Olomouci. V březnu katedra 

přivítala kolegy z Právnické fakulty Univerzity v Rijece, 

prof. Daria Đerđu, vedoucího Katedry správního práva, 

a doc. Danu Dobrić Jambrović z Katedry správní vědy. 

Chorvatští hosté vystoupili v rámci seminární výuky pro 

naše studenty i na samostatných přednáškách otevřených 

širší fakultní veřejnosti. V dubnu katedra uspořádala 

přednášku hostujícího profesora Wojciecha Radeckého 

(Ústav právních věd Polské Akademie věd ve Wrocłavi) na 

téma Nová úprava přestupků v polském vodním právu. 

Pro Katedru finančního práva a finanční vědy byl v letním 

semestru tradičně významný odborný seminář na téma 

Evidence tržeb ve světle nálezu Ústavního soudu sp. zn. Pl. ÚS 

26/16. Momentálně jsou členové katedry zapojeni v novém 

mezikatederním projektu SVV s názvem Finanční systém 

Evropské unie po Brexitu, v jehož rámci se bude konat  



 

20. června 2018 konference. V rámci dalšího projektu SVV 

se pak 7. června uskutečnila konference na téma Sdílená 

ekonomika a delikty. Nejvýznamnější událostí však bude XVII. 

ročník mezinárodní vědecké konference pořádané pod 

záštitou guvernéra České národní banky a ministryně financí 

a pod patronátem organizace The Center for Information and 

Research Organization in Public Finance and Tax Law of Central 

and Eastern European Countries. Konference se uskuteční ve 

dnech 20. a 21. září 2018 a jejím tématem je Měna, daně a další 

finančněprávní instituty v roce 100. výročí vzniku Československa. 

Katedra práva životního prostředí v první polovině letního 

semestru pokračovala v úspěšné spolupráci s kolegy z polské 

akademie věd. Koncem dubna tak proběhla další 

z přednášek prof. Wojciecha Radeckého, tentokrát na téma 

Nové vodní právo v Polsku, a na ni navazující přednáška 

pořádaná ve spolupráci s Katedrou správního práva. Katedra 

se zahraničím spolupracuje dlouhodobě a jedním z výsledků 

této spolupráce je aktuálně vydaný sborník příspěvků 

z konference pořádané ve spolupráci s Johannes Kepler 

Universität Linz v NP Donau Auen, nazvaný Die Problematik 

des Restrisikos im Umweltrechtin der Tschechischen Republik und 

Österreich. Společně s Institutem pro životní prostředí JKU 

Linz je na měsíc červen plánován doktorandský seminář  

v NP České Švýcarsko. 

Na začátku roku došlo k rozdělení Mezioborového centra 

rozvoje právních dovedností na centra dvě. Nástupnickým 

centrem je Centrum právních dovedností pod vedením  

dr. Michala Urbana. Nově vzniklo samostatné Centrum 

mimosoudního řešení sporů pod vedením dr. Tomáše 

Horáčka. Prioritním cílem rozmanitých aktivit Centra 

právních dovedností je rozvíjení praktických právních 

dovedností studentů a učitelů právnické fakulty. Centrum se 

zaměřuje na inovaci již vyučovaných předmětů i na zavádění 

předmětů nových. Ve výuce testuje nové metody, sdílí na 

fakultě své zkušenosti a v nově zřizovaných předmětech se 

zaměřuje například na právo a nové technologie. 



 

Momentálně centrum věnuje značnou část svých 

kapacit realizaci evropských projektů zaměřených na rozvoj 

dovedností vysokoškolských i středoškolských učitelů. 

V rámci projektu Vzdělanější učitelé pro vzdělanější společnost 

proběhlo na jaře tohoto roku pět seminářů, kterých se 

zúčastnilo několik desítek středoškolských učitelů. Semináře 

se věnují jak právní didaktice, tak platnému právu, které je na 

středních školách vyučováno. Cílem projektu je napomoci 

zvyšovat právní gramotnost, a to prostřednictvím 

prohlubování kvalifikace středoškolských učitelů, kteří 

pravidelně právo vyučují. Ohlasy na semináře jsou velmi 

pozitivní. 

Druhým projektem je Zvýšení kvality vzdělávání na UK  

a jeho relevance pro potřeby trhu práce. V jeho rámci se centrum 

věnuje momentálně zejména evaluaci stávající podoby výuky 

profesní etiky s cílem rozvinout současný předmět do dvou 

předmětů nových, zaměřených odděleně na profesní etiku 

advokátů a ostatních profesí. Dále také projekt zajišťuje 

externí nezávislou evaluaci magisterského studijního 

programu, která byla svěřena profesorům Richardu 

Grimesovi a Jiřímu Přibáňovi. S profesorem Grimesem 

centrum také začátkem dubna uskutečnilo besedu 

věnovanou evaluaci učitelů. V rámci besedy se hovořilo 

zejména o tom, jak evaluace probíhají v zahraničí. 

Projekt „Vzdělanější učitelé pro vzdělanější společnost“ je 

spolufinancován Evropskou unií (reg. číslo 

CZ.07.4.68/0.0/0.0/16_037/0000284). 

Projekt „Zvýšení kvality vzdělávání na UK a jeho relevance pro potřeby 

trhu práce“ je spolufinancován Evropskou unií (reg. číslo 

CZ.02.2.69/0.0/0.0/16_015/0002362). 



 

Zahraniční oddělení pod vedením proděkana pro zahraniční 

záležitosti prof. Damohorského nadále usiluje o rozvoj 

vztahů se zahraničními univerzitami. V průběhu března 2018 

byla podepsána dohoda o výměně studentů s PF University 

of Amsterdam, která je podle letošního Times Higher 

Education World University Ranking hodnocena jako  

23. nejlepší právnická fakulta světa. Studenti naší fakulty 

dostanou příležitost vycestovat na výměnný studijní pobyt 

na tuto univerzitu již v příštím akademickém roce. 

Uskutečnila se též jednání o dalším rozvoji spolupráce  

s americkou NOVA Southeastern University (dual degree 

program a výměna učitelů) a přední čínskou univerzitou 

China University of Political Science and Law (posílení 

výměny studentů, mobilita učitelů, společné vědecké 

semináře). S účinností od 1. března byli pro naši fakultu také 

jmenováni tři noví hostující profesoři, kterými jsou  

prof. Michael Bogdan (UNI Lund, jmenován pro Katedru 

obchodního práva), prof. Horst-Peter Götting (TU Dresden 

a UNI Leipzig, jmenován společně pro Katedru občanského 

práva a Ústav práva autorského, práv průmyslových a práva 

soutěžního) a prof. Peter Bernt Hugenholtz (UNI 

Amsterdam, jmenován pro Ústav práva autorského, práv 

průmyslových a práva soutěžního). 

Na fakultě proběhla výběrová řízení na studijní pobyty 

v rámci programu Erasmus+ a meziuniverzitních 

a fakultních smluv o výměně studentů. Ke studiu v zahraničí 

tak bylo pro příští akademický rok vybráno více jak 130 

studentů, další výběrová řízení na mimoevropské univerzity 

jsou v přípravě a počítá se též s doplňkovým konkurzem na 

studijní pobyty Erasmus+ pro letní semestr příštího 

akademického roku. 



 

Významný úspěch právnická fakulta zaznamenala v soutěži 

NAKI II (program na podporu národní a kulturní identity 

vyhlašovaný Ministerstvem kultury), se svým návrhem na 

téma Právní, historické a společenskovědní aspekty nových  

a tradičních menšin v České republice. Projekt bude pod vedením 

prof. Kuklíka realizován od března 2018 do konce roku 

2021 za spoluúčasti Husitské teologické fakulty UK, Ústavu 

pro soudobé dějiny AV ČR, Fakulty veřejných politik 

Slezské univerzity v Opavě a Slezského zemského muzea, 

zapojena bude také řada externistů a studentů. Jedná se  

o projekt aplikovaného výzkumu, jehož cílem je uplatnění 

výstupů v praxi. V rámci projektu by tak měly vzniknout 

příručky určené menšinám (celkem 23 metodik), uskuteční 

se pět výstav, ke kterým budou vydány kritické katalogy, dále 

jsou plánovány specializované mapy, publikace či vědecké 

články. 

Právnická fakulta v letošním ročníku zaznamenala 

významný úspěch ve výsledcích 15. kola soutěže GA UK, 

kdy z 16 předložených návrhů bylo 10 přijato k financování. 

Průměrná úspěšnost v rámci univerzity představovala  

36,1 %, Právnická fakulta dosáhla 62,5 %. 

Mezi studenty je nadále velký zájem o předmět Právní praxe 

na středních školách I. (Street Law), který slouží jako úvod 

do problematiky výuky práva, a těší nás, že řada absolventů 

předmětu se i nadále zapojuje do programu Street Law. Ten 

nadále aktivně pokračuje ve své činnosti. Mimo jiné ve 

spolupráci se Skautským institutem zahájil cyklus seminářů  

s názvem Dospě)lost, který připravují členové Street Law 

týmu a který je určený především mladým (nejen ztraceným) 

dospělým. Semináře jsou zaměřeny na praktická témata, 

mezi která patří například spotřebitelské a pracovní právo či 

nájem bytu. 



 

Pod patronací olomouckého Street Law týmu se i letos 

uskutečnila středoškolská Moot Court Competition. Soutěž 

simuluje řízení před ESLP, tentokrát na případu 

homosexuálního páru usilujícího o adopci dítěte. Koučové 

z řad studentů naší fakulty provedli všechny přihlášené 

středoškoláky z Prahy a širokého okolí soutěží až do 

fakultního kola konaného v naší soudní síni. Ti nejlepší 

z nich pak zcela ovládli olomoucké finále; studentka 

z Gymnázia Na Zatlance se stala nejlepší řečnicí a celkovou 

vítězkou soutěže a tým z Gymnázia Roudnice nad Labem 

obdržel cenu za nejlepší podání stěžovatele. 

V letním semestru program Street Law rozšířil svůj 

záběr ve vzdělávání seniorů i na fakultní kurz Univerzity 

třetího věku, pro kterou členové týmu uspořádali simulované 

soudy z trestního i civilního řízení. Ty se odehrály ve fakultní 

soudní síni a měly u frekventantů kurzu velký úspěch. 

Pokračuje se také v kurzech pro vězně pankrácké věznice 

zaměřených na pomoc v boji s dluhy. V bloku čtyř seminářů 

se během semestru 15 vězňů proškolilo v orientaci 

v problematice závazků a civilního nalézacího, vykonávacího 

i insolvenčního řízení. 

Street Law v současné době reprezentuje fakultu svým 

exponátem k roku 2010 v rámci univerzitní výstavy 

Univerzita a republika: 100 let – 100 předmětů – 100 

příběhů, která je otevřena pro veřejnost do konce srpna 

v Křížové chodbě Karolina. 

  

https://www.facebook.com/events/397629277379564/
https://www.facebook.com/events/397629277379564/


 

V letním semestru uspořádalo Juridikum několik kurzů, na poslední v seznamu je stále možné se přihlásit na tomto odkazu. 

 Specializační kurz pro zaměstnance 

 Doplňkové studium pro tlumočníky – překladatele 

 Správní řád 

 Základy práva 

 Řízení o přestupcích 

 Transpozice, goldplating a vnitrostátní účinky směrnic EU 

v kontextu české legislativní praxe 

 Pozemkové právo blok II. a III 

 Úvod do cizineckého a uprchlického práva 

 Veřejnoprávní smlouvy 

 Doručování písemností ve správním řízení a ve správním soudnictví 

 Terminologie italského práva občanského hmotného: překladatelská perspektiva 

 

https://tinyurl.com/y9wafdnt


 

Jako stručný přehled toho, co se u nás v průběhu semestru děje, připojujeme seznam vybraných akcí uskutečněných během 

letního semestru. 

Datum Událost 

19. 2.  Evropské soudnictví s Irenou Pelikánovou 

19. 2. Uplatňování Listiny základních práv EU v Německu a Rakousku 

20. 2.  Prezentace knihy Autonomie církví 

22. 2.  Lze zvolit cizí právo bez existence cizího prvku? 

26. 2.  Státovědné a ústavněprávní aspekty vybraných biblických narací 

5. 3. – 7. 3. Job Fair Kontakt 

8. 3. Českoněmecké vztahy první poloviny 20. století a jejich důsledky v dnešní české zahraniční politice 

8. 3. Zveřejňování platů ve veřejném sektoru ve světle nálezu Ústavního soudu 

14. 3. Evidence tržeb ve světle nálezu Ústavního soudu Pl. ÚS 26/16 

14. 3.  Slavnostní spuštění paternosteru a přednáška k 670 letům od založení fakulty 

19. 3. Mediační techniky (nejen) v pracovních vztazích 

19. 3. – 1. 4. Juristická sbírka pro útulky 

20. 3.  Investigativní novinařina na Slovensku i v Čechách 

23. 3.  Domněnka vzniku škody: potenciální nástroj ulehčení důkazní pozice poškozeného? 

26. 3. Ochrana olympijských symbolik očima olympijské vítězky 

26. 3.  Volný pohyb rozsudků s Michalem Bobkem 

27. 3. Stížnosti na lékaře u České lékařské komory 

27. 3.  Konference z cyklu právních profesí: Notáři a advokáti v 21. století 

28. 3. – 29. 3. Děkanský sportovní víkend 

29. 3.  Edvard Beneš a jeho role v dobách krize republiky 

3. 4.  GDPR – praktické aspekty implementace 



 

3. 4.  Profesní etika právníků 

4. 4. Neposkytnutí pomoci 

4. 4. Seminář o leteckém právu 

5. 4.  Mírové využití atomové energie a jeho právní aspekty 

5. 4. Nová právní úprava v oblasti ochrany osobních údajů a její implementace v českém právním řádu 

5. 4.  Transgender osoby v českém právním řádu 

9. 4.  Evaluace učitelů s Richardem Grimesem 

9. 4.  Prof. Bogdan z Univerzity Lund k nové praxi SD EU 

10. 4. Mediální konference: Fake news a propaganda 

10. 4. Útoky na zdraví, cudnost a život 

11. 4. Shakespearovy ruské námluvy: přísaha jako problém etický a právní 

11. 4. Karel Janeček: Singularita 21 

11. 4. Nácvik mediačních technik 

11. 4. Civilní řád soudní: Budoucnost českého civilního procesu? 

12. 4.  Kolektivní vymáhání spotřebitelských práv ve V4  

12. 4.  Diskriminace z důvodu pohlaví 

13. 4. – 15. 4.  Výjezdní workshop z obchodního práva 

16. 4.  Koen Lenaerts: The ECJ and the Refugee Crisis 

16. 4.  Zajímavosti a nástrahy genealogie 

17. 4. Workshop s autory knihy Dědické právo IX 

17. 4. Kriminalizace kartelů v soutěžním právu 

18. 4. Debata o referendu v ČR a ve Švýcarsku 

18. 4. Financování byznysu 

18. 4. Moot Court – Má to smysl? 

19. 4. – 22. 4. Výjezdní seminář parlament a parlamentarismus 

20. 4.  Přednášku emeritního předsedy Ústavního soudu Italské republiky Prof. Avv. Antonia Baldassarre 

20. 4.  Koncert studentských kapel 

23. 4. Proměna právnických profesí aneb nahradí stroje právníky? 



 

23. 4.  Otazníky nad referendem 

24. 4.  Inflační cílení ČNB a její standardní a nestandardní měnová politika 

24. 4. a 2. 5. Elektronické zdroje v kostce 

24. 4. Jak svým CV zaujmout top zaměstnavatele 

24. 4. Nejhorší vrazi České republiky 

24. 4.  Japonské soudnictví 

25. 4.  Rozhodčí řízení ve vnitrostátních sporech 

26. 4.  Romština v a její mluvčí v ČR 

26. 4.  Role právníků v M&A transakcích 

26. 4.  Výživné pro dítě 

27. 4.  Juristická bojovka 

2. 5.  Sexuální obtěžování na pracovištích 

3. 5.  Neslyšící jako jazyková menšina a český znakový jazyk 

3. 5.  Jací jsou dnešní studenti práv? 

3. 5.  Regulace a uzavírání elektráren 

9. 5.  The Global Administrative Law and the Territorial Development and Cohesion 

9. 5.  Ochrana soukromí v digitálním světě 

10. 5.  Is there a Global Administrative Law? 

10. 5.  Regulace hospodářské soutěže a výzvy digitalizace 

10. – 11. 5.  Ústavní kontinuita České republiky s československou tradicí 

15. 5. Konference k návrhu CŘS: Řízení v prvním stupni 

16. 5. Debata o postavení České republiky v rámci Evropy 

16. 5. Studentský mediační nácvik 

16. 5.  Rektorský sportovní den 

17. 5. Soudcovská poučovací povinnost v německém procesním právu 

18. 5. Konference ČSESP a MZV: Česká otázka v Evropě 

31. 5. Role Evropského soudního dvora při zajišťování právního státu v členských státech: maďarská lekce 

15. 6. – 22. 6. CLS Summer ’18: Law and Technology 



 

24. 6. – 29. 6. Letní škola vězeňství  

19. 9. – 22. 9. Letní škola zdravotnického práva 

Moot courty a podobné soutěže na fakultní úrovni tvoří samostatnou významnou část fakultního dění, organizace je převážně 

v rukou našich spolků, řadíme je tedy samostatně i s odkazy na bližší informace. 

Datum Událost 

7. 3. – 18. 4. Všehrd: Moot Court z trestního práva 

28. 3. – 11. 4. ELSA: Moot Court Competition z římského práva 

1. 4. – 11. 4. ELSA: Czech Moot Court Competition z obchodního práva 

2. 4. – 5. 4. ELSA: Soutěž ve zdravotnickém právu 

15. 4. – 28. 4. Všehrd & Studentská mediace Praha: Simulovaná mediace 

16. 4. Katedra právních dějin: Moot court ze světa Pána prstenů 

25. 4. Juristi: Moot Court Competition z autorského práva 

V prostorách knihovny proběhly během celého akademického roku výstavy: Bratři Čapkové na Oravě, Významné osmičky v českých 

dějinách 20. století a Nepál – tajemné království Mustang. Na září až říjen se chystá výstava Proměna Česka a Slovenska v čase, do které se 

může zapojit i veřejnost. 

Katedra tělesné výchovy nabízí tradiční kurzy na léto za kredity. 

Datum Událost 

9. 7. – 13. 7. Vodácký kurz 

4. 8. – 10. 8. Outdoorové aktivity 

Datum Událost 

9. 9. – 16. 9. Pěší turistika Krkonoše 

14. 9. – 19. 9. Albeř 

https://tinyurl.com/y9x6lt8q
https://tinyurl.com/ychztwz5
https://tinyurl.com/y8l8adu9
https://tinyurl.com/ycgy9hmm¨
https://tinyurl.com/y9mtzqcf
https://tinyurl.com/y9p7g9u3
https://tinyurl.com/y7v54rk5
https://tinyurl.com/y7oa4ubd
https://tinyurl.com/y7gvt3a3
https://tinyurl.com/yawajhte
https://tinyurl.com/y7w2zjf6


 

Autor Název publikace Katedra Nakladatelství 

Černá Stanislava a kol. Sbírka příkladů z obchodního práva (páté vydání) Katedra obchodního práva Wolters Kluwer 

Gerloch Aleš, Krzyžanková 
Katarzyna Žák (eds.) a kol. 

Soukromé a veřejné v kontextu institucionálních 
a normativních proměn práva 

Katedra teorie práva 
a právních učení 

Aleš Čeněk 

Gundt, N., Tomšej, J.  
Organization, Productivity and Well Being at work. 
Current issues 

Katedra pracovního práva Wolters Kluwer 

Hurychová Klára, Sýkora 
Michal  

Compliance programy (nejen) v České republice Katedra obchodního práva Wolters Kluwer 

Janeček Václav Kritika právní odpovědnosti 
Katedra teorie práva 
a právních učení 

Wolters Kluwer 

Karfíková Marie a kol. Teorie finančního práva a finanční vědy Katedra finančního práva Wolter Kluwer 

Karfíková Marie, Přikryl 
Vladimír, Vybíral Roman 
a kol. 

Pojišťovací právo, 2. přepracované vydání Katedra finančního práva Leges 

Koldinská, K., Tröster, P. 
a kol.  

Právo sociálního zabezpečení Katedra pracovního práva C. H. Beck 

Kosek Jan 
Soud nikdy nespí. Stísněná tvořivost Mitteleuropy 
Franze Kafky 

Katedra politologie 
a sociologie 

Dokořán 

Kotous J. 
Kapitoly z dějin českého právnického rodu 
Mokrých 

Katedra pracovního práva 
Pasparta 
Publishing 

Léko Kristián, Blažková 
Kristina a Chmel Jan  

Zahraniční vlivy a inspirace v ústavním právu 
Katedra politologie 
a sociologie 

Leges 

Maršálek Pavel Příběh moderního práva 
Katedra teorie práva 
a právních učení 

Auditorium 

Ondřejková Jana 
Vnější limity soudcovské interpretace 
a argumentace 

Katedra politologie 
a sociologie 

Leges 

Pichrt J., Koldinská K. (eds.) 
Labour law and social protection in a globalized 
world: changing realities in selected areas of law and 
policy 

Katedra pracovního práva 
Kluwer Law 
International 

Pithart Petr, Venclík Jan Proměny střední Evropy: Sborník studentských Katedra politologie PF UK 



 

(eds.) textů a sociologie 

Pomahač, R., Kopecký, M., 
Pítrová, L, Prášková, H., 
Staša, J.  

Správní právo – Casebook Katedra správního práva Wolters Kluwer 

Rajchl, J., Kramář, K., Malíř, 
J.  

Právní aspekty hazardních her Katedra správního práva Wolters Kluwer 

Šmejkal Václav a kol. 
Evropská unie po brexitu. Právně-institucionální 
budoucnost evropské integrace 

Katedra evropského práva Wolters Kluwer 

Štangová Věra, Lang R. a kol. Právo sociálního zabezpečení v bodech s příklady Katedra pracovního práva Aleš Čeněk 

Tichý Luboš (ed.) 
Evropský delikt, Porušení základních hodnot 
Evropské unie členským státem a unijní sankční 
mechanismus 

Centrum právní 
komparatistiky 

  

 



 

Setrvale máme na fakultě vysoce aktivní spolkovou činnost, nabízíme tedy pohled do činnosti jednotlivých spolků. 

V úterý 20. února se v reprezentační posluchárně č. 38 konal 

78. večer z cyklu Působení práva ve společnosti a církvi. 

Večer moderoval předseda Společnosti pro církevní právo 

prof. Jiří Rajmund Tretera. Ve svém úvodním slově podal 

zprávu o hojném počtu publikací v oborech církevního  

a konfesního práva, které byly vydány v českých zemích a na 

Slovensku od posledního setkání pražské větve Společnosti 

před půl rokem. Posléze prof. Tretera uvedl hlavní bod 

programu, tj. prezentaci knihy Autonomie církví, jejímž 

autorem je dr. Jakub Kříž, jeden z předních pražských 

advokátů a bývalý náměstek ředitelky odboru církví 

Ministerstva kultury. Nato přistoupil k řečnickému pultu 

autor uvedené knihy a v následující hodině představil hlavní 

myšlenky v publikaci obsažené. Svůj projev několikrát 

přerušil četbou textu vrcholných pasáží. Přeplněné 

auditorium (přítomno bylo více než 40 účastníků) 

naslouchalo napínavému vyprávění bez dechu. Následovala 

více než půlhodinová diskuse a další rozhovor při číši vína. 



 

Celý večer proběhl v přátelském ovzduší a s vědeckým 

zápalem. 

V podvečer 15. května se na fakultě v reprezentačním 

sále za sochou Oddanosti konalo řádné zasedání valné 

hromady Společnosti pro církevní právo. Ke dni konání své 

valné hromady měla společnost 497 členů. Nové složení 

orgánů společnosti je již vyvěšeno na nových internetových 

stránkách, které byly zpuštěny několik dnů po zasedání. Celé 

jednání valné hromady bylo prodchnuto duchem 

přátelského ovzduší a působilo jako balzám pro duši 

v dnešní rozbouřené době. 

 

Studentky Tereza Hanajová, Veronika Portešová, Aneta 

Krulcová a Denisa Plachá pod vedením kouček ze 

Studentské mediace Praha Pavlíny Krausové a Michaely 

Hermanové reprezentovaly naši fakultu na soutěži ve 

vyjednávání 13th ICC International Commercial Mediation 

Competition v Paříži. Oba dva týmy přihlášené za naši fakultu 

na soutěž v mediaci a vyjednávání IBA-VIAC CDRC 

Mediation and Negotiation Competition prošly výběrovým 

řízením a my jim budeme v červenci držet palce. Dále 

pokračují pravidelné středeční nácviky mediačních technik 

pod vedením Veroniky Portešové. Na Facebooku SMP 

najdete další akce a pozvánky, kam si můžete také přijít 

http://spcp.prf.cuni.cz/organy-spcp/
http://spcp.prf.cuni.cz/organy-spcp/


 

vyzkoušet roli mediátora v bezpečném prostředí mezi 

ostatními studenty. 

Studentská mediace Praha ve spolupráci se Spolkem 

českých právníků Všehrd uspořádala historicky první 

mediační soutěž na naší fakultě. Soutěžící měli nejprve 

uloženo vypracovat krátký písemný úkol. Vybraní účastníci 

se poté v roli mediátora utkali v ústní části před odbornou 

porotou složenou z dr. Doležalové, dr. Markusové,  

Mgr. Švajcrové, Ing. Martenkové, Mgr. Holuba a Mgr. 

Hrbkové. Gratulujeme vítězům, Nikole Schořovské, Tereze 

Hanajové a Dominiku Liškovi. 

Spolek ELSA Praha začal semestr již tradiční akcí – 

veletrhem Job Fair Kontakt. Během tří dnů se „bazén“ 

zaplnil advokátními kancelářemi a státními i jinými subjekty, 

které studentům práv chtěly nabídnout práci. Veletrh měl 

velký úspěch a vděk za možnost tuto akci opět uspořádat 

patří i fakultě. Celý letní semestr se spolek věnoval již 

zaběhnutým akcím. Studenti nižších ročníků měli možnost si 

vyzkoušet svoje znalosti v římskoprávním moot courtu. Dvě 

vítězky pražského kola se zúčastnily česko-slovenského 

finále, které vyhrály a skvěle tak reprezentovaly celou 

fakultu. Ke konci dubna se konala soutěž ve zdravotnickém 

právu o cenu doktora Stránského. Letní semestr byl 

zakončen novou akcí, a to soutěží v procesním právu 

s advokátní kanceláří BBH, ve které si studenti procvičili, jak 

napsat odvolání k soudu I. stupně, aby mělo šanci na 

úspěch.

 

  



 

I pro Všehrd byl letní semestr velice významný. Se zimním 

semestrem se rozloučil na Právnickém plese a již 8. března 

se v Karolinu uskutečnila velká slavnost k 150. výročí 

založení spolku pod záštitou rektora prof. Tomáše Zimy. 

Ceremoniálu ve Velké aule se účastnila řada vážených hostů. 

Večer pokračoval křtem Památníku a vernisáží výstavy 

z historie Všehrdu v Křížové chodbě. Výstava se věnovala 

historii spolku, fakulty a univerzity, pozapomenutým 

osobnostem, které spolkem v průběhu času prošly, 

i stopadesátileté spolupráci s Jednotou českých právníků. 

Zajímavostí byla část věnovaná Viktorinu Kornelovi ze 

Všehrd. Významným počinem bylo též spuštění nových 

webových stránek. V neposlední řadě je nakladatelství 

Všehrdu ctí, že jej Katedra občanského práva pověřila 

vydáním publikace Pocta Aleně Winterové k 80. narozeninám.

 

  

http://www.vsehrd.cz/
http://www.vsehrd.cz/


 

Common Law Society úspěšně pokračuje v tradiční sérii 

kavárenských seminářů, kterých bylo v tomto semestru velké 

množství. Mimo to se podařilo uskutečnit exkurze na 

Nejvyšší správní soud, Ústavní soud a do Vazební věznice 

Pankrác. Dále spolek úspěšně zorganizoval Lord Slynn 

Memorial Lecture, tentokrát s předsedou Soudního dvora 

Koenem Lenaertsem jakožto hostem. I nadále pořádal 

workshopy, a to na téma M&A transakcí. Workshop  

z 3. května se pokoušel odpovědět na otázky ohledně 

regulace a uzavírání elektráren: Jakým způsobem stát 

reguluje energetiku a kterými nástroji a prostředky stát při 

regulaci energetiky disponuje? Jaká je dostupná ochrana pro 

investory v této oblasti? Jak probíhá nucené uzavírání 

elektráren v důsledku změny energetické politiky a jaký je 

vliv mezinárodních klimatických dohod? 

Na začátku akademického roku 2017/2018 se podařilo 

obnovit činnost spolku Prager Deutscher Klub, bylo 

zvoleno nové vedení a představena nová koncepce 

spolkových činností. PDK si stanovil za cíl rozvíjet kontakty 

mezi akademickou obcí fakulty na jedné straně a zástupci 

německého práva, jazyka, ekonomické sféry a kultury na 

straně druhé, dále rozvíjet mezi studenty povědomí o právu 

a kultuře německy mluvících zemích a jejich vlivu na české 

reálie či organizovat vzdělávací aktivity, přednášky a diskuse 



 

a napomáhat studentům k praktickému využití německého 

jazyka. 

Od začátku roku 2018 bylo zorganizováno několik 

zajímavých akcí, mezi něž patří návštěva německého 

velvyslanectví a diskuze s tamějšími pracovníky nebo 

návštěva historické budovy Goethe Institutu včetně bohaté 

přednášky o tamních jazykových kurzech, vzdělávacích 

pobytech, možnosti udělení stipendií a celkově o činnosti 

této významné instituce. V neposlední řadě je možné zmínit 

hned dvě návštěvy německých studentů, poprvé šlo 

o studenty veřejné správy, kterým bylo umožněno 

prohlédnout si obecní soud na Praze 7 a nahlédnout do 

systému a činnosti státní správy v České republice. Podruhé 

navštívili přímo fakultu referendiáři z Durynska. Společně se 

zástupci akademické obce se jim dostalo prohlídky historické 

budovy fakulty, největší ohlas vzbudil samozřejmě nově 

fungující páternoster, a seznámení se systémem fungování 

českého práva a případnými odlišnostmi od práva 

německého. Zejména v akcích uskutečňovaných 

s německými studenty vidí Klub těžiště další spolkové 

činnosti, neboť možnost právní komparatistiky a srovnání 

fungování jiného právního řádu v rámci kontinentálního 

právního systému považuje za neocenitelnou. 

I v letním semestru byli Juristi pilní a dali fakultní veřejnosti 

možnost navštívit různé společenské události či akademické 

akce. Studenti i ostatní se tak mohli zúčastnit workshopu  

s doktory Chalupou, Reitermanem a Muzikářem, autory 

knihy Základy soukromého práva IX: Dědické právo (vydané  

v lednu nakladatelstvím C. H. Beck), semináře o leteckém 

právu v KŠB institutu, ale i Koncertu studentských kapel  

v bazénu nebo devátého ročníku Juristické bojovky. Devátý 

rok své existence psala i Moot Court Competition, letos opět 

z autorského práva; za pomoc a podporu při organizaci 

děkuje spolek jak dr. Pohlovi, tak členům senátu, který  

v ústním kole rozhodoval o vítězi: dr. Křesťanové,  

dr. Gawlasové a dr. Kučerovi. Během dubna také proběhla 

sbírka pro útulek Destiny Paws. I touto cestou chce spolek 

poděkovat těm, kteří přispěli – pro psy a kočky bez domova 

přinesli tolik, že se obsah sbírky stěží vešel do auta. 



 

V tuto chvíli Juristi připravují pro budoucí studenty 

uvítání na červnovém zápisu a samozřejmě také 

seznamovací kurz, který se bude konat v září. V krásném 

prostředí Krkonošského národního parku proběhne již 

klasická bojovka, studenti si budou moci vyzkoušet moot 

court a nebude chybět ani pořádný výlet po horách. 

 

  



 

Soutěž pro čtenáře Newsletteru 

Čemu na fakultě brání dveře zachycená na obrázku? Napište nám na 

newsletter@prf.cuni.cz, prvních pět správných odpovědí odměníme 

fakultním flashkou. 

mailto:newsletter@prf.cuni.cz
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